
Recreatie-
ondernemer 

Mewis Breij
Mewis Breij heeft een 
minicamping, kanover-
huur en gastenkamer 

aan de Langbroekerdijk 
ter hoogte van Drieber-

gen. De minicamping en 
de gastenkamer zijn vooral 

gericht op fietsers, wandelaars en 
kanoërs, die komen voor de natuur en de rust. Er is geen 
plek voor caravans en grote campers. Mewis hoeft er zijn 
brood niet mee te verdienen, maar camping Strosteeg is 
een waardevolle toevoeging aan het recreatie-aanbod 
van het Langbroekerweteringebied. Het ligt strategisch 
aan veelgebruikte wandel-, fiets- en kanoroutes.

Als lid van De Voetstap zet Mewis zich actief in voor ver-
betering van het wandelnetwerk. Dat doet hij samen met 
Harry Boeschoten, bestuurslid van de Stichting Wandel-
net, Anthon Keuchenius en Leen Doeve, die voor RTV 
Utrecht een prachtige documentairereeks maakte over 
het landschap en de bewoners van de Langbroekerdijk 
(https://1kmdijk.nl/).  De afgelopen jaren zijn diverse 
klompenpaden tot stand gekomen, zoals het Aderwin-
kelpad en het Stoetwegenpad. Deze zijn ook opgeno-

men in het provinciale wandelknooppuntennetwerk. 
Het beheer van de wandelpaden wordt gefinancierd uit 
verschillende potjes, en dat is nog wel een punt van zorg, 
zegt Mewis. Soms laat een eigenaar een pad dichtgroei-
en, en veel is afhankelijk van vrijwilligers. Ook zijn er nog 
wel een paar ontbrekende schakels in het netwerk. Zo 
zijn er weinig dwarsverbindingen tussen verschillende 
opengestelde landgoederen en ontbreekt het aan aan-
trekkelijke wandelverbindingen richting Houten.

Ook het kanonetwerk kan nog wel beter volgens Mewis. 
Er loopt een prachtige kanoroute via de Langbroeker-
wetering en de Kromme Rijn met hier en daar opstap-
punten, maar deze route is voornamelijk bekend bij 
kanoërs en weinig zichtbaar voor andere recreanten. Er 
is een TOP (toeristisch overstappunt) bij Cothen, maar 
daar zouden er meer van kunnen zijn. In vergelijking met 
de Utrechtse Heuvelrug, dat duidelijke ‘parkpoorten’ en 
een dicht padennetwerk heeft, is de recreatieve infra-
structuur van het Langbroekerweteringebied maar heel 
beperkt. Hier liggen nog veel kansen, aldus Mewis. Hij is 
nu bezig met een ambitieus plan om een kanoroute te 
maken tussen Houten en Odijk. Ook kan het kanorou-
tenetwerk in de Kromme Rijnstreek worden verbonden 
met een route rondom de Utrechtse Heuvelrug. Het 
water is aanwezig en als elke betrokken gemeente een 
knelpunt oplost, is een unieke kanoroute rond de hele 
Utrechtse Heuvelrug mogelijk.

RIJKE NATUUR
De landgoederen met hun afwisseling van bossen, houtsingels, 
waterpartijen en open terreinen hebben geleid tot een 
uitzonderlijke soortenrijkdom. Aan de basis daarvan liggen de 
geleidelijke overgangen tussen klei-, zand- en veengronden en de 
toestroom van schoon grondwater (kwel) vanuit de Heuvelrug  en 
de rivier. Kenmerkend zijn de soortenrijke essenhakhoutbossen, 
deels aangewezen als Natura 2000-gebied. Deze groeien vooral 
op de nattere kleigronden. Op de drogere gronden vinden we 
essen-iepenbossen en aangelegde parkbossen. 

De afwisseling met percelen cultuurland draagt bij aan de 
ecologische diversiteit, want veel bosdieren vinden voedsel in 
het open land. Vroeger lagen hier ook bloemrijke hooilanden, 
maar door de intensivering van het agrarisch grondgebruik 
zijn die vrijwel geheel verdwenen. Weidevogels vinden in 
de open gebieden nog wel een plek. Het waternetwerk van 
rivier, weteringen, grachten en sloten vormt een leefgebied 
voor veel water- en oeversoorten, zowel planten als dieren. 
Vispassages zorgen voor de noodzakelijke verbindingen. Voor 
grondwaterafhankelijke vegetaties, zoals de hakhoutbossen, is de 
verdroging een punt van zorg.

Melkveehouders 
willen toekomst

De werkgroep sprak met 
diverse melkveehouders 
in het gebied, maar geen 
van hen wil met naam 

en toenaam genoemd 
worden. Dat ligt te gevoelig 

nu de sector zich van alle 
kanten bedreigd voelt. Toch 

bleek uit onze gesprekken dat 
velen de noodzaak van verandering inzien. Veel boeren 
werken al behoorlijk extensief en circulair, sommigen 
hebben meegedaan aan het project Kringloopland-
bouw Utrecht-Oost. Recent heeft de provincie subsidie 
beschikbaar gesteld voor een vervolgproject voor 
monitoring. Daar zijn nog wel vragen bij, omdat dit veel 
tijd van de boeren vraagt en er maar beperkte vergoe-
dingen tegenover staan. 

Alle boeren met wie de werkgroep gesproken heeft 
dragen de natuur een warm hart toe: via het agrarisch 
collectief hebben ze diverse beheerpakketten afgeslo-
ten, voor onder meer kruidenrijk grasland en ecologisch 
slootbeheer. Een boer in Langbroek bijvoorbeeld heeft 
zijn koeien meer dan 120 dagen per jaar buiten lopen 
en verbouwt zijn eigen veevoer, zoals luzerne, maïs en 
tarwe, zodat hij minder krachtvoer hoeft in te kopen.

Toch maakt hij zich zorgen over de toekomst. “We willen 
graag verder verduurzamen, maar dan moet het wel 
betaald worden.” En daar wringt precies de schoen. 
De kosten wegen domweg niet op tegen de baten. 
Sterker nog: de kosten nemen alleen maar toe, terwijl 
de baten eerder afnemen. Een voorbeeld is de opslag 
voor weidemelk van enkele centen per liter: die gaat er 
in de toekomst waarschijnlijk af. De opslag voor GMO-
vrije melk, dat wil zeggen melk geproduceerd zonder 
genetisch gemodificeerde organismen, is er al af, omdat 
de consument er niet extra voor wil betalen. Daarom is 
de betreffende boer gestopt met GMO-vrij veevoer 
en zaaizaad, want dat kan gewoon niet uit. Ook de 
grondprijzen worden alleen maar hoger, en de vergoe-
dingen voor agrarisch natuurbeheer dekken hooguit 
de kosten. Als ze in de toekomst per ha minder mest 
mogen uitrijden, hebben ze eigenlijk extra land nodig. 
Het zou helpen als de provincie pachtgronden beschik-
baar zou stellen tegen gunstige voorwaarden, maar daar 
is voorlopig geen zicht op. En vanuit de markt zal het ook 
niet komen: “In de supermarkt kiezen consumenten toch 
altijd voor de laagste prijs.”

Kortom: ondanks alle goede wil van de boeren en alle 
mooie beleidsambities voor duurzame landbouw en 
biodiversiteit, werken veel financiële prikkels juist de 
andere kant op. Ze ontnemen boeren een duurzaam 
perspectief en wat dit uiteindelijk voor de natuur en het 
landschap op gaat leveren is nog de vraag.

RIJKE HISTORIE 
De Kromme Rijn was tot 1000 n.C. de hoofdstroom van de toen 
nog onbedijkte Rijn. De stroomruggen in de ondergrond en de 
overgang naar de hogere stuwwal van de Utrechtse Heuvelrug 
maken het hele Kromme Rijngebied aardkundig waardevol. In 
1122 werd de Kromme Rijn afgedamd en om het natte komgebied 
tussen de Kromme Rijn en de Heuvelrug te ontwateren werd in de 
12e eeuw de Langbroekerwetering gegraven, waarbij particulieren 
stroken land kregen om te ontginnen.  

Langs de wetering verschenen daarna talrijke boerderijen en twee 
dorpen (Langbroek en Overlangbroek). Sommige boerderijen 
groeiden uit tot ridderhofstad met gracht en woontoren, zoals 
Sterkenburg, Lunenburg en Sandenburg. Door hun rijke historie 
zijn de landgoederen al eeuwen de dragers van het landschap. 
In de loop van de tijd zijn de gebouwen, de parkaanleg en de 
bijbehorende landerijen flink veranderd, maar de landgoederen zijn 
nog steeds beeldbepalend voor dit gebied.

Fruitbedrijf Oskam

Elk jaar is de kersenschuur 
van fruitteler Wim Oskam 
het decor voor een 
-meestal uitverkochte- 
toneelvoorstelling van de 

Werkhovense toneelclub 
BezeT. Dit jaar speelde 

Wim zelf mee in de rol van 
arts. Dit tekent hoe hecht het 

gemeenschapsleven in Werkhoven 
is. Het agrarisch bedrijf van Wim Oskam staat midden in 
die gemeenschap.

Wim komt van een gemengd bedrijf uit de buurt en had 
altijd al een voorkeur voor de tuinbouwtak. Toen hij 25 
jaar geleden de kans kreeg om een appelboomgaard 
van 10 ha over te nemen, begon hij zijn eigen fruitteelt-
bedrijf. De appels werden geleidelijk vervangen door 
kersen en peren, en later kwamen daar nog aardbeien en 
asperges bij. Eerst stonden er nog geen gebouwen. Het 
heeft meer dan 10 jaar geduurd voordat hij alle vergun-
ningen rond had en eindelijk kon gaan bouwen. Wim 
besefte dat hij een geweldige ‘showroom’ aan de provin-
ciale weg had en richtte zich op verkoop aan huis, direct 
aan de klanten. Vrijwel alle kersen, aardbeien, asperges 
en een flink deel van de peren worden verkocht via een 
kraam en de fruitautomaat aan de weg. Zo haal je als 
boer de grootste marge op je product.

Toch is het lastig om op 10 ha voldoende rendement te 
halen. Een gemiddeld fruitbedrijf in de Kromme Rijn-
streek is al gauw 35 ha groot. En hoewel Wim een breed 
assortiment aan fruit en veel vaste afnemers heeft, 
blijft het bedrijf gevoelig voor marktschommelingen en 
misoogsten. “Tegen de Jumbo en de Albert Heijn is niet 
op te concurreren; die maken de lokale verkoop kapot” 
vreest Wim. Door de regelgeving nemen bovendien de 
administratieve lasten enorm toe. Wim wil vooral ‘plezier 
hebben in zijn werk’, maar dat wordt er zo niet makkelij-
ker op gemaakt.

Voor extra inkomsten heeft Wim recent een aantal cam-
perplaatsen op zijn terrein aangelegd. Deze camper-
plaatsen zijn ecologisch ingepast. Elders op het bedrijf 
zijn nestkastjes geplaatst en kruidenrijke perceelsranden 
en overhoekjes ingezaaid. Helemaal biologisch werken 
kan economisch niet uit, maar de natuur is absoluut 
belangrijk voor Wim. Hij is er ook afhankelijk van, want 
de fruitbomen moeten bevrucht worden door bijen. 
De beste bestuivers zijn zogenaamde ‘metselbijen’. 
Daarvoor zijn diverse ‘bijenhotels’ geplaatst. Verder 
gebruikt Wim zo weinig mogelijk chemische gewasbe-
schermingsmiddelen.

Hoe de toekomst voor dit fruitbedrijf er uitziet is 
onzeker. Vast staat dat het familiebedrijf Oskam een on-
misbare functie vervult in de lokale gemeenschap en dat 
hier met hart en ziel gewerkt wordt aan een ultrakorte 
keten.

Historische kaart van het Langbroekerweteringebied rond 1900 (bron: www.topotijdreis.nl)

Vochtig hooiland in Overlangbroek

INSPIRATIEKAART  
LANGBROEKERWETERING
Met deze Inspiratiekaart willen we als werkgroep Kromme Rijncor-
ridor laten zien hoe bijzonder het Langbroekerwetergebied is en 
hoe bewoners en gebruikers er samen voor kunnen zorgen dat dit 
in de toekomst zo blijft. Het gaat om een waardevol cultuurland-
schap met veel historische landgoederen, vitale landbouw en hoge 
natuurwaarden. Boeren, landgoedeigenaren en andere gebrui-
kers hebben het landschap gevormd en er generaties lang voor 
gezorgd. Zo is onder meer het unieke essenhakhout ontstaan, een 
zeldzaamheid in Europa. 

De verduurzaming van de landbouw en de versterking van natuur 
en landschap staan hoog op de beleidsagenda. De landelijke 
overheid heeft een programma opgesteld om doelen voor natuur, 
stikstof, klimaat en water te behalen. Deze worden momenteel 
door de provincie vertaald in het Utrechts Programma Landelijk 
Gebied (UPLG). Het gebied staat voor een grote transitie, waarin 
alle belangen moeten worden meegenomen.

Deze kaart brengt opgaven en kansen in beeld en laat mensen aan 
het woord die ieder op hun eigen manier betrokken zijn bij de ont-
wikkeling van de Langbroekerwetering en dit gebied allemaal een 
warm hart toedragen. De Inspiratiekaart kan zo een aanzet geven 
voor een gezamenlijke toekomstvisie en een bouwsteen zijn voor 
het gebiedsproces dat de provincie Utrecht is gestart.

WIE ZIJN WIJ? 
De werkgroep Kromme Rijncorridor bestaat uit betrokken 
inwoners van het Kromme Rijn- en Weteringgebied. Wij staan voor 
het waarderen en behouden van dit bijzondere en lang geleden 
ontstane gebied.  Door de overgang van de Utrechtse Heuvel-
rug naar de Kromme Rijn is er een grote afwisseling in landschap, 
hydrologie en biodiversiteit, dit is zeer uniek in Nederland. Als 
werkgroep willen we dan ook graag een bijdrage leveren aan de 
huidige complexe opgaven. Dit doen we door in gesprek te gaan 
met zoveel mogelijk partijen, waarbij wij onze kennis inbrengen ten 
behoeve van de transitie. 

Voor de productie van deze Inspiratiekaart hebben we gesproken 
met bestuurders van landbouworganisaties, het Hoogheemraad-
schap Stichtse Rijnlanden en de provincie Utrecht, maar bovenal 
met agrarische ondernemers en andere initiatiefnemers uit het 
gebied. De Rabobank heeft een financiële bijdrage geleverd voor 
de inzet van landschapsarchitecten van Circular Landscapes.

Werkgroep Kromme Rijncorridor
www.krommerijncorridor.nl

Circular Landscapes
www.circularlandscapes.nl

Stichting 
Het Hakhout

Hakhoutbossen langs de 
Kromme Rijn stammen 
al uit de Romeinse tijd. 
Vanaf de middeleeuwen 

vormen de bossen een 
wezenlijk onderdeel van 

de cultuur van de bewoners 
van dit gebied. Zo vonden in 

de 19de en 20ste eeuw nog 
periodieke veilingen van essenbestanden plaats. Door 
hakhoutbeheer kon een voortdurende houtopbrengst 
gewaarborgd worden voor allerlei toepassingen: voor 
constructies op landgoederen en boerenerven, voor 
waterwerken, maar ook als brandhout voor kachels 
en ovens om brood te bakken. Door de es dicht bij de 
grond af te zetten ontstonden de kenmerkende stobben 
of stoven, die vele eeuwen oud kunnen worden. Het 
essenhakhout was dan ook in het verleden het meest 
voorkomende bostype langs de Langbroekerwetering.

Stichting het Hakhout werd in 2019 opgericht om op 
gepaste wijze het cultuurhistorische belang van hakhout 
onder de aandacht te brengen. Naast deze cultuurhisto-
rische waarde kennen hakhoutcomplexen ook een grote 
botanische waarde. De stichting beheert een eeuwen-
oud hakhoutbos: De “Hoge Akker”, van 4,2 ha, waarvan 

sommige stobben, met een doorsnee van 3-4 meter, 
teruggaan tot de 18de eeuw. Zo wil de stichting door 
goed beheer de cultuurhistorie en een toevluchtsoord 
voor planten en dieren waarborgen. Het essenhakhout 
wordt door de vrienden van de stichting in de winterpe-
riode net boven de grond teruggezet. Het hout wordt 
niet machinaal verzameld, maar handmatig gesleept 
en uitgedragen. De boom sterft als zij deskundig wordt 
teruggezet niet af, maar zal juist nieuwe scheuten 
vormen en zichzelf verjongen. Na het terugzetten blijft 
actief beheer noodzakelijk om er voor te zorgen dat de 
hakhoutstoven niet scheuren of overgroeid worden door 
pioniersoorten en exoten. 

Hakhoutbeheer is duur en de provinciale subsidie 
voor essenbeheer is flink teruggeschroefd vanwege 
het voorkomen van essentaksterkte, een agressieve 
schimmel. Maar de essenhakhoutbossen van de Lang-
broekerwetering zijn wel de enige beschermde bossen 
in de EU van dit habitat op kleigronden.

Door voorlichting te geven aan scholen en door het 
geven van lezingen werkt de stichting aan een bredere 
waardering voor het in standhouden van dit bijzonde-
re, prachtige bostype. Als stichting hopen zij ook in de 
toekomst ieder jaar weer met vaklieden en vrijwilligers 
het beheer te kunnen uitvoeren. Door deze traditie 
levend te houden wil de stichting een verbindende rol 
spelen in de gemeenschap van Overlangbroek. 

Hakhoutcultuur

De essenhakhoutbossen hebben een 
eeuwenlange geschiedenis en zijn internationaal 
waardevol. Behoud hiervan vraagt passend 
beheer en een goede waterhuishouding. 

Langbroekerwetering

De historische en ecologische wateras 
van het gebied.

Kleinschalig landschap

Bosjes, houtsingels en knotbomen zorgen 
voor een afwisselend landschap. Deze 
afwisseling kan versterkt worden met 
nieuwe beplantingselementen. 

Weidevogels

De open delen van het gebied zijn broed-
gebied voor weidevogels. Met agrarisch 
weidevogel- en slootkantenbeheer krijgt 
de natuur hier meer kans.

Kromme Rijn

De Kromme Rijn is een unieke laagland-
rivier met natuurlijke oeverlanden en 
rivierbegeleidende bossen.  

Landgoederen

De kastelen en buitenplaatsen zijn de 
parels van de Langbroekerwetering. 
Duurzaam behoud en vernieuwing kunnen 
samen opgaan.

Akker- en tuinbouw

Naast veeteelt geeft akker- en tuinbouw.  
extra diversiteit aan het voedselaanbod en 
aan het landschap. Vooral fruitteelt hoort bij 
dit gebied. Gestreefd wordt naar herstel en 
uitbreiding van hoogstamboomgaarden. 

Korte ketens

Voedselproductie voor de lokale 
markt versterkt de binding van 
burgers met hun omgeving en 
biedt een extra verdienmodel-
voor de boeren.

Melkveehouderij

Melkveebedrijven zorgen voor beheer 
van het open landschap. De overheid 
heeft middelen beschikbaar gesteld 
om omschakeling naar extensieve en 
natuurinclusieve vormen te stimuleren. 

Fietsen

Door sommige wegen 
autoluw te maken kan 
fietsen aantrekkelijker en 
veiliger worden gemaakt.

Wandelen

Door ontbrekende schakels aan 
te vullen en extra onverharde 
paden aan te leggen, kan het 
wandelpadennetwerk verder 
verbeterd worden. 

Kanoroutes

Er is al een mooie kanoroute door 
het gebied. Deze zou aangetakt 
kunnen worden op kanoroutes 
in de omgeving, om een groter 
netwerk te maken. 

 

Landgoed 
Rhijnestein

De tijd dat adellijke 
families automatisch de 
burgemeester leverden 
en grootwerkgevers 

waren in het landelijk 
gebied is al lang voorbij. 

Landgoedeigenaren hebben 
nu een bescheidener rol, maar 

de landgoederen in het Lang-
broekerweteringgebied zijn nog steeds de drager van 
het unieke cultuurlandschap. Ze staan voor een lange 
traditie en vertegenwoordigen een grote historische 
waarde. Dat schept een bijzondere verantwoordelijk-
heid, vertelt Andreas Reigersman, bewoner van huis 
Rhijnestein in Cothen. Om de cultuurhistorie, het park 
en de moestuin voor de toekomst veilig te stellen, is een 
stichting met ANBI-status opgericht. Naast het behoud 
en de educatieve ontsluiting van het cultuurhistorisch 
erfgoed (o.a. via de Open Monumentendag) onder-
steunt de stichting sociale en culturele activiteiten in het 
dorp en werkt ze aan een gezond ecologisch klimaat 
op het landgoed. Drukbezochte evenementen zijn het 
Rhijnfestijn met muziek en workshops rond het huis en 
de gezamenlijke diners voor het hele dorp bij de kerk, 
onder het motto ‘Eten bij Agnes’. Het landgoed staat dus 
nog steeds met beide benen in de lokale gemeenschap! 

Recent is onder meer de slotgracht uitgebaggerd en zijn 
broeihopen voor de ringslang aangelegd. In de eigen 
appelboomgaard en moestuin bij het kasteel wordt niet 
gespoten, en van de appels wordt natuurcider gemaakt 
door ciderij Elegast. Ook probeert het landgoed een 
meer natuurvriendelijk beheer van de verpachte 
landbouwgronden te stimuleren en pachters daarin te 
faciliteren. Het initiatief moet wel van de pachter zelf 
komen. Andreas ziet dat dit voor pachters niet eenvou-
dig is, omdat natuurvriendelijke landbouw financieel nog 
weinig oplevert en de landbouw de afgelopen decennia 
helemaal gericht was op economische optimalisatie. 
Voor het landgoed zijn de pachtinkomsten geen ‘ver-
dienmodel’, maar wel een voorwaarde om het landgoed 
in stand te kunnen houden. Dat is al uitdaging genoeg. 
Als landgoedeigenaar moet je naar de lange termijn 
kijken en daarom hecht het landgoed aan duurzame 
relaties met de pachters en andere stakeholders. Tot die 
stakeholders rekent Andreas ook de planten en dieren, 
de bodem, het water en de lucht. Want een landgoed 
is geen persoonlijk bezit, maar een kostbare zorgplicht. 
Van de overheid heeft Andreas duidelijk minder hoge 
verwachtingen. Die is vooral budgettair gestuurd en 
verschuilt zich veelal achter alle formele regels. De 
partijen in het gebied zullen het zelf samen moeten 
doen, gelooft Andreas: “Natuurlijk zijn er tegengestelde 
belangen, maar als we bottom-up krachten mobiliseren, 
is de verandering niet tegen te houden”.



Telers van de Put
Felix Hees en Maud 

Kosterman zijn de Telers 
van de Put. Zij zijn in 
2022 gestart met de 
verwezenlijking van hun 
droom: het opzetten 

van een eigen bedrijf en 
werken aan een regene-

ratief voedselsysteem. Op 
het voormalig agrarisch bedrijf 

van de ouders van Felix hebben ze 
een moestuin voor zo’n 35 vaste afnemers. Die leggen 
jaarlijks een bedrag in en ontvangen gedurende het 
productieve seizoen een groentepakket. Oftewel: com-
munity supported agriculture (CSA). Daarnaast leveren 
de Telers aan restaurant Lutum in Wijk bij Duurstede. De 
graslanden worden ‘holistisch’ begraasd door Brandro-
de runderen en de kippen in de mobiele kippenren. De 
resten van de moestuin gaan naar de varkens, en de 
mest terug naar de moestuin. Zo is de cirkel bijna rond. 
Het vlees van de runderen en varkens wordt verwerkt 
door een ambachtelijke slager en gaat diepgevroren 
en gevacuümeerd in aparte vleespakketten.  De totale 
oppervlakte van het bedrijf bedraagt 8 ha. Een deel is 
verpacht aan een biologisch-dynamisch landbouwbe-
drijf uit de regio en er staat nog een rozenbottelboom-
gaard, die is aangeplant door de ouders van Felix. Deze 
boomgaard leverde vroeger aan Karvan Cévitam en nu 
zijn de rozenbottels geliefd bij topchefs. 

Maud en Felix denken dat er een groeiende markt is voor 
(betaalbare) lokale producten en bijzondere voedsel-
belevingen. De CSA-moestuin is de afgelopen twee jaar 
uitgebreid, en regelmatig melden zich nog mensen voor 
op de wachtlijst. De jaarlijkse moestuindiners, die Maud 
en Felix samen met een bevriende cateraar organiseren, 
zijn zeer in trek. Mensen gaan na deze diners vaak vol 
enthousiasme naar huis. 

Tegelijkertijd zijn Maud en Felix hun bedrijf nog aan 
het opbouwen, en kunnen ze er nu nog geen volledige 
boterham aan verdienen. Dat hoeft ook niet. Ze hebben 
er allebei nog een partime baan bij. In de toekomst zal 
dit er anders uitzien maar hoe, dat weten zij zelf ook 
nog niet. Ze willen met de Telers van de Put vooral 
laten zien dat het anders kan en mensen inspireren. Als 
voorzitter van de Agrarische Natuurvereniging (ANV) 
Kromme Rijnstreek weet Felix dat heel wat boeren op 
zoek zijn naar alternatieven. Hij weet ook dat het lastig 
is om het roer om te gooien, als je volledig afhankelijk 
bent van inkomen uit de landbouw. Daarom wil hij met de 
Agrarische Natuurvereniging boeren helpen om in ieder 
geval stappen in de goede richting te zetten, bijvoor-
beeld door bijenstroken aan te leggen of te investeren in 
een gezonde bodem. Laatst organiseerde de ANV een 
informatieavond over bodembeheer en daar kwamen 
meer dan 50 agrariërs en andere geïnteresseerden op 
af. Dat geeft hoop voor de toekomst. Want een gezonde 
bodem is de basis van een gezond bedrijf.

TOEKOMST VOOR BOEREN
• grondgebruik in balans met bodem, water en natuur
•  vergroten van diversiteit aan landbouwvormen en meer kansen voor 

‘nieuwe boeren’
•  eerlijke prijs voor landbouwproducten, reële vergoeding voor 

ecosysteemdiensten
•  versterken verbinding boeren en burgers, o.a. via korte ketens

KLIMAATROBUUST WATERSYSTEEM
• tegengaan verdroging en natte natuurontwikkeling
•   benutten schoon kwelwater voor verbetering waterkwaliteit
•   meer ruimte creëren voor waterberging (piek- en seizoensberging)
•   adequate hydrologische buffering van kwetsbare natuurgebieden
•  versterken natte ecologische verbindingen

BELEEFBAAR LANDSCHAP
•  ontbrekende schakels aanvullen in wandel- en kanonetwerk
•  ontwikkelen recreatieve knooppunten en toeristische voorzieningen
•  verbeteren stad-landverbindingen
•  veilige ontsluiting voor voetgangers en aansluiting op voetgangersnetwerk
• stimuleren educatie en participatie

SAMEN VERDER
Hoe we dit gaan doen? Het simpele antwoord is: met elkaar. 
Natuurlijk snappen we dat dit niet eenvoudig is. Er zijn 
tegengestelde belangen en tegengestelde visies. En de 
opgaven om het unieke cultuurlandschap en de bijzondere 
natuurwaarden te behouden en te herstellen zijn niet gering. Maar 
in onze gesprekken hebben we gemerkt dat er ook heel veel 
overeenkomsten zijn, en dat de zorg voor natuur en landschap 
breed gedeeld wordt. Laten we daarom allereerst die gesprekken 
voortzetten. We nodigen alle ondernemers en bewoners in en rond 
het Langbroekerweteringgebied uit om met ons te onderzoeken 
hoe we ‘vanuit de streek’ tot een gezamenlijke visie op de 
toekomst kunnen komen. En vooral: hoe we nieuwe werkwijzen en 
samenwerkingen in praktijk kunnen brengen. Waarbij iedereen zijn 
eigen rol en verantwoordelijk houdt, maar waarbij we elkaar weten 
te vinden als dat nodig is en waarbij we samen optrekken om 
samen meer te bereiken dan alleen. We roepen de overheid, in het 
bijzonder de provincie, op om dit proces te faciliteren en mee te 
doen, als eindverantwoordelijke, maar ook als partner. 

Een voorzet voor zo’n gezamenlijke visie hebben we gegeven door 
verschillende kansen te benoemen op deze poster. We hopen dat 
dit het startpunt kan zijn voor een breder gebiedsgesprek. Hoe 
de visie verder vorm krijgt en hoe we daadwerkelijk tot nieuwe 
werkwijzen en samenwerkingen komen, ligt wat ons betreft nog 
helemaal open. We zijn zeer benieuwd naar uw mening!

Schevichoven
“Regeneratieve permacul-

tuur,” zo noemt Maarten 
van Dam het experiment 
dat hij samen met zijn 
vrouw Eliette en zijn drie 
dochters is aangegaan op 

Schevichoven bij Leersum. 
Op een voormalig varkens- 

en melkveebedrijf en eerder 
een veevoeronderzoekscen-

trum brengen zij een nieuwe vorm 
van voedselproductie in de praktijk, gebaseerd op di-
versiteit, natuurlijke kringlopen en een gezonde bodem. 
Met zijn betrokkenheid bij een groot akkerbouwbedrijf in 
Zeeland en nadat hij in verschillende delen van de wereld 
grotere landbouwbedrijven heeft helpen opzetten, wil 
hij laten zien dat ook op 20 ha een rendabele en volledig 
duurzame bedrijfsvoering mogelijk is. Naast het erf, 
waar drie generaties een woonplek hebben en ook een 
ambachtelijk houtbedrijf gevestigd is, is inmiddels 6 ha 
ingeplant met veertig soorten meerjarige gewassen in 
verschillende lagen. De rest wordt nog beweid en zal in 
de toekomst ingericht worden. 

Schevichoven wil een voorbeeldfunctie vervullen voor 
andere bedrijven en hanteert drie principes:
•   zorg voor de bodem als je belangrijkste bedrijfsmiddel: 

een gezonde bodem verdient zichzelf dubbel en dwars 
terug;

•   zoek de juiste afzetkanalen die passen bij je bedrijfs-
voering, en maak langjarige afspraken met je afnemers;

•   blijf niet in een niche zitten, maar werk marktconform, 
met normale vergoedingen voor arbeid, brede afzet 
en concurrerende ‘commodityprijzen’.

Maarten is ervan overtuigd dat vanaf seizoen 5 winst 
gemaakt kan worden en dat de opbrengst per ha 
uiteindelijk meer dan dubbel zo groot zal zijn als in 
de reguliere akkerbouw. De opstartkosten krijg je 
bancair niet gefinancierd, maar er zijn genoeg ‘impact 
investeerders’ die dit wel aandurven. Zelf is Maarten 
partner in Pymwymic, een coöperatie van meer dan 
200 investeerders die willen bijdragen aan een gezond 
voedselsysteem. De ambities van Maarten gaan dan 
ook verder dan Schevichoven. Er is al samenwerking 
met een stoppend varkensbedrijf in de omgeving dat 
grond inbrengt voor een regeneratieve exploitatie. En 
er worden gesprekken gevoerd met aangrenzende 
boeren. Uiteindelijk wil Maarten minimaal 5.000 ha in het 
Langbroekerweteringgebied omvormen naar regenera-
tieve landbouw. Afhankelijk van de bodem en het bedrijf 
kan de precieze invulling verschillen, maar de diversiteit 
aan teelten en systemen zal hierdoor zeker toenemen. 
Dat klinkt ambitieus, maar als we de boeren vertrouwen 
geven en kiezen voor een beleid van ‘ja, mits’ in plaats 
van ‘nee, tenzij’ is deze ontwikkeling volgens Maarten 
niet te stoppen.

Behoud en herstel van de biodiversiteit kunnen prima samengaan met 
versterking van het unieke cultuurlandschap. Veel natuurwaarden zijn 
onlosmakelijk verbonden met het menselijk gebruik in het verleden, 
maar staan nu zwaar onder druk. De uitdaging is om het grondgebruik 
weer in balans te brengen met de natuur. Dat vraagt om een 
zorgvuldig beheer, en om nieuwe vormen van samenwerking tussen 
boeren, landgoedeigenaren, natuurorganisaties én burgers.

NATUUR EN CULTUUR VERBONDEN
•  ecologisch herstel van hakhoutbossen en hooilanden
•  versterken historisch landgoederenlandschap
•   ondersteunen agrarisch natuur- en landschapsbeheer en natuurinclusieve 

landbouw
•   ontwikkelen robuuste ecologische verbindingen langs Kromme Rijn en 

tussen Utrechtse Heuvelrug en Langbroekerwetering

Vereniging Natuur 
en Milieu

Zo’n 200 inwoners van 
Wijk bij Duurstede zijn lid 
van de Vereniging Natuur 
en Milieu, tevens afdeling 

van het landelijke IVN. De 
vereniging wil bijdragen 

aan de bescherming en 
ontwikkeling van de natuur, het 

landschap en een gezond leefmilieu 
in de gemeente. Dat doet ze onder meer door het 
organiseren van excursies en lezingen, en door het 
kritisch meedenken over ruimtelijke plannen en 
ontwikkelingen waarbij natuur, landschap en milieu in 
het geding zijn. Daarnaast zijn leden actief met knotten 
van wilgen, onderhoud van klompenpaden, opruimen 
van zwerfvuil, beheer van de heemtuin, vogeltellingen 
en planteninventarisaties.  Om vooral ook voor kinderen 
natuuractiviteiten te organiseren wordt samengewerkt 
met natuurbedrijf ‘Natuurlijk heel leuk’.

De werkgroep Groenberaad richt zich op overleg met 
overheden en beleidsbeïnvloeding. De werkgroep 
initieert ook zelf projecten. Zo is in het verleden een plan 
gemaakt om het Vikinghofterrein langs de Kromme Rijn 
om te vormen tot een natuurgebied. Samen met het 
Utrechts Landschap is dat plan uitgevoerd. 

De werkgroep zou graag zien dat op er meer plekken 
extra natuurgebieden en landschapselementen komen. 
Dat vergt medewerking van de grondeigenaren en is 
in de praktijk niet eenvoudig. Het plan voor herstel van 
een oude stroombedding bij het Vikinghofterrein is niet 
uitgevoerd. Recent is elders langs de Kromme Rijn een 
natuurontwikkelingsgebied verkleind, omdat een deel 
van de grond vervuild bleek. De kavel is grotendeels 
als ruilgrond ingezet. De werkgroep was betrokken bij 
het initiatief om op de Groote Maat een vernieuwend 
natuurinclusief landbouwbedrijf te vestigen, maar de 
provincie (grondeigenaar) wil hier vooralsnog niet aan 
meewerken, omdat ze ook deze grond als ruilgrond wil 
inzetten. 

De werkzaamheden van de Vereniging Natuur en 
Milieu Wijk bij Duurstede laten zien dat bewoners zich 
betrokken voelen bij ‘hun’ omgeving  en zich daar 
graag voor inzetten. De vereniging draait volledig 
op vrijwilligers en ontvangt een beperkte financiële 
ondersteuning van de gemeente. Tegelijkertijd ervaren 
zij hoe lastig het is om als burger echt invloed te hebben 
op plannen van de overheid. Het goed combineren van 
woningbouw, nieuwe bedrijventerreinen, zonnevelden 
en recreatieve voorzieningen met passende 
investeringen in groen is en blijft lastig. Daarom werkt de 
Vereniging samen met allerlei groepen en organisaties. 
Voorbeelden  zijn het Utrechts Landschap, Landschap 
Erfgoed Utrecht, Natuur- en milieufederatie Utrecht en 
Stuurgroep Kromme Rijnlandschap. 

SAMEN STERK
De profielen onderaan deze poster laten zien dat al heel wat 
mensen het Langbroekerweteringgebied in hun hart dragen en 
zich actief inzetten om dit gebied mooi en vitaal te houden. En 
dat is nog maar het topje van de ijsberg! Tegelijkertijd lopen veel 
initiatiefnemers tegen dezelfde problemen aan en voelen ze soms 
alsof ze er alleen voor staan. Zowel boeren als landgoedeigenaren 
moeten moeite doen om hun exploitatie rond te krijgen. De 
regelgeving en de financiële prikkels vanuit de markt lijken 
verduurzaming eerder tegen te werken dan te stimuleren, ondanks 
alle mooie beleidsambities. Het belang van een aantrekkelijk 
landelijk gebied voor het stedelijk woon- en werkklimaat wordt 
steeds meer onderkend, maar burgers worden nog nauwelijks 
betrokken bij de planontwikkeling. 

De toenemende polarisatie over de stikstofaanpak lijkt het landelijk 
gebied te verlammen, maar de oplossing ligt feitelijk voor het 
grijpen: geef vertrouwen en ruimte aan ondernemers en burgers 
in de streek om zelf vorm te geven aan hun toekomst. De overheid 
kan doelen en kaders aangeven, en middelen beschikbaar stellen, 
maar moet niet alles tot in detail willen regelen. De Werkgroep 
Kromme Rijncorridor is ervan overtuigd dat er een enorm 
maatschappelijk potentieel is, dat erop wacht om aangesproken te 
worden. Daar ligt de sleutel voor een succesvolle gebiedsgerichte 
aanpak. Als de miljarden die zijn gereserveerd voor het Nationaal 
Programma Landelijk Gebied slim worden ingezet, hoeft geld niet 
het grootste probleem te zijn. Zet dit geld in om lokale initiatieven 
te ondersteunen, regionale samenwerkingsverbanden op te 
zetten en ‘perverse financiële prikkels’ om te keren in positieve 
stimulansen. 

Veel boeren willen graag verder verduurzamen, maar de kleine 
marges en de hoge lasten maken dat vrijwel onmogelijk. De eerste 
stap is dat ze een eerlijke prijs krijgen voor hun producten en een reële 
vergoeding voor diensten aan klimaat, natuur en landschap. Daar ligt 
een rol voor de overheid, supermarkten en consumenten. Vervolgens 
moeten de boeren meer ruimte krijgen om zelf invulling te geven aan 
maatschappelijke doelen. Bijvoorbeeld met nieuwe teelten en korte 
ketens. Daar zijn al mooie voorbeelden van in het gebied! 

Om het Langbroekerweteringgebied weerbaar te maken tegen 
de gevolgen van klimaatverandering is een robuust watersysteem 
vereist. De aanwezigheid van schoon kwelwater uit de Utrechtse 
Heuvelrug en ook uit de Lek is een enorme kans, maar er zijn forse 
ingrepen nodig om deze kwel te herstellen en benutten. Daarmee kan 
de verdroging van de Natura 2000-gebieden worden stopgezet en de 
waterkwaliteit verbeteren. De landbouw kan meeprofiteren, want ook 
die heeft voldoende en schoon water nodig.   

De bijzondere kwaliteiten van het Langbroekerweteringgebied 
kunnen nog beter beleefbaar worden gemaakt voor het grote 
publiek. Bijvoorbeeld door ontbrekende schakels toe te voegen in 
het netwerk van wandelpaden en kanoroutes. Of door aantrekkelijke 
‘gebiedspoorten’ en ‘toeristische overstappunten’ in te richten. 
Hierdoor en door aanvullende educatieve voorzieningen zullen meer 
mensen het gebied in hun hart kunnen sluiten en zal het draagvlak 
voor behoud en beheer alleen maar toenemen.    

Voedselbos-
wachter Kaat 
Biesemans- 
Hoogewijs

Nabij kasteel Sterkenburg 
verrijst een groot voedsel-

bos van 5 ha. Kaat Biese-
mans-Hoogewijs is hier parttime 

voedselboswachter. De afgelopen 
jaren heeft zij rijen bomen en struiken 

aangeplant in een grote variatie aan soorten. Er is nog 
één plantseizoen te gaan en daarna komen de kruidach-
tige gewassen. De bedoeling is om te laten zien dat een 
andere vorm van voedselproductie mogelijk is, zonder 
kunstmest en bestrijdingsmiddelen, met maximale 
ruimte voor de natuur. Naast de vele vrijwilligers helpen 
bodemorganismen en natuurlijke bestuivers en plaagbe-
strijders een stevig handje mee, vertelt Kaat. De natuur 
werkt niet altijd mee, geeft ze toe, want vraatschade 
door muizen en reeën is best een probleem. Maar als je 
geduld hebt, zal er een nieuw evenwicht ontstaan en valt 
er genoeg te oogsten. De komende jaren zal de oogst, 
verwerking en afzet van de bessen, fruit, noten, kruiden 
en eetbare bloemen en bladeren meer aandacht gaan 
vragen. Daarvoor is er ook samenwerking en kennisuit-
wisseling met andere voedselbossen in de provincie. 

Het voedselbos is onderdeel van Natuurplaats Binnen-
bos, een nieuw landgoed van ruim 80 ha groot, met 
ook een ecologische moestuin, een kas, kruidenrijke 
graslanden en bossen. Natuurlijke bosontwikkeling 
wordt gestimuleerd en op sommige stukken wordt 
‘rewilding’ nagestreefd, door begrazing met galloways. 
Het landgoed is in 2019 opgericht door de Stichting 
ForestPeace. Ondernemer Fred Matser heeft deze 
stichting in het leven geroepen om de harmonie tussen 
mensen en de omgeving te bevorderen. In de moestuin 
en in het landschapsbeheer werken mensen die extra 
zorg nodig hebben en door het landgoed loopt een 
wandelpad voor het publiek. ForestPeace werkt samen 
met het Leger des Heils en Stichting Naburen en heeft 
een uitvoerend team van zes mensen. Natuurplaats 
Binnenbos is gefinancierd met private middelen en de 
Stichting heeft geen winstoogmerk. 

Kaat ziet wel in dat het zonder de steun van de Stichting 
lastig zou zijn geweest om dit voedselbos van de grond 
te krijgen. “Een voedselbos vraagt grond, geduld en 
geld. Voor een particuliere ondernemer is dat niet zo 
gemakkelijk op te brengen. Gelukkig zijn er subsidies 
voor plantgoed en beheer en kan Stichting Voedselbos-
bouw Nederland helpen bij de planontwikkeling. Ook 
binnen het Langbroekerweteringgebied zijn er al meer 
initiatieven. Mooi toch?” 

Ciderij Elegast
Arjen Meeuwsen heeft 
samen met Teun 
Durlinger in 2016 de 
ciderij Elegast opge-
richt, die sinds 2022 aan 

de Langbroekerdijk is 
gevestigd. Elegast maakt 

ambachtelijke ‘natuurcider’ 
van appels en peren uit zo’n 

50 onbespoten en biologische 
hoogstamboomgaarden. Een deel van 

de hoogstamboomgaarden ligt in het Langbroekerwe-
teringgebied, een deel van het fruit komt uit de Betuwe. 
Met de hulp van veel vrijwilligers worden de appels en 
peren geplukt en vervolgens op de ciderij geperst en 
vergist. Door de langzame gisting in de wintermaanden 
krijgt de cider een unieke complexiteit in smaak. Daarna 
wordt een deel van de cider gerijpt in houten vaten. 
Elegast maakt wel meer dan 20 soorten cider, die voor 
ongeveer 60% worden afgezet aan de horeca, 30% aan 
winkels en 10% direct aan consumenten. Daarvoor werkt 
Elegast samen met zo’n 20 distributeurs en tussenhan-
delaren. 

Arjen verwacht dat de ciderij aan circa 8 fte’s werk kan 
bieden, voor de toekomst wordt namelijk nog een be-
hoorlijke groei verwacht. Er is duidelijk een markt voor dit 
soort bijzondere natuurproducten.

Hierdoor ontstaat een nieuw toekomstperspectief 
voor de vele historische hoogstamboomgaarden in 
het Langbroekerweteringgebied en daarbuiten. Want 
de eigenaren krijgen een eerlijke prijs voor hun oogst. 
Elegast helpt ook bij de aanplant van nieuwe fruitbomen, 
bijvoorbeeld in voedselbossen en moestuinen of op 
boerenerven. Daarbij wordt steeds een goede balans 
gezocht tussen de eisen van de fruitproductie en die 
van de natuur en het landschap. Arjen verwacht dat op 
den duur zo’n 20 à 30 ha onbespoten hoogstamboom-
gaarden in het Langbroekerweteringgebied appels en 
peren kunnen leveren aan de ciderij.

Ook voor commerciële telers zou dit een nieuw ver-
dienmodel kunnen zijn. Elegast zoekt naar fruittelers 
die onder contract bijzondere soorten appels en peren 
willen gaan telen in een nieuwe teeltwijze, zonder spuiten 
en met machinaal oogsten. Naast een hogere opbrengst 
voor het product levert dat voor de telers besparingen 
op in de kosten voor opslag, koeling en sorteren. 


